

2. *Recalls* the recommendation adopted by the Trusteeship Council at its fifteenth session<sup>9</sup> in which it noted with satisfaction the progress achieved during the year under review with regard to the increase in educational facilities but nevertheless observed that the facilities were still inadequate and recommended that the Administering Authority continue its efforts to increase the number of schools;

3. *Notes* the statement of the Special Representative that the Mission schools at Makai are subsidized by the Administration and that the school fees payable by the inhabitants of the area are to that extent reduced;

4. *Notes* the statement of the Special Representative that it is the objective of the Administering Authority to make free primary education accessible to all villages and expresses the hope that this will soon be carried out.

660th meeting,  
16 February 1956.

**1402 (XVII). Petition from the Mélong I Central Committee of the Union des populations du Cameroun (T/PET.5/362)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Mélong I Central Committee of the Union des populations du Cameroun concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/362, T/OBS.5/60, T/L.625),

*Takes note* of the observations of the Administering Authority.

660th meeting,  
16 February 1956.

**1403 (XVII). Petitions from the General Assembly of the Union des populations du Cameroun held at Bafang (T/PET.5/371, T/PET.5/428) and various local committees of the Union des populations du Cameroun (T/PET.5/424)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petitions from the General Assembly of the Union des populations du Cameroun held at Bafang and various local committees of the Union des populations du Cameroun concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/371, T/PET.5/424, T/PET.5/428, T/OBS.5/64, T/OBS.5/66, T/L.626),

*Takes note* of the observations of the Administering Authority and of the statement of its Special Representative.

662nd meeting,  
17 February 1956.

**1404 (XVII). Petition from Mr. Pierre Girbard Ombang (T/PET.5/375)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Pierre Girbard Ombang concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as

<sup>9</sup> See *Official Records of the General Assembly, Tenth Session, Supplement No. 4 (A/2933)*, p. 165.

2. *Rappelle* la recommandation que le Conseil de tutelle a adoptée à sa quinzième session<sup>9</sup> où, notant avec satisfaction les progrès réalisés pendant l'année examinée, quant à la multiplication des moyens d'enseignement, notant toutefois que ces moyens étaient encore insuffisants, il recommandait à l'Autorité administrante de poursuivre ses efforts pour augmenter le nombre des écoles;

3. *Note* la déclaration du représentant spécial selon laquelle les écoles religieuses de Makai sont subventionnées par l'Autorité administrante et dans cette mesure les frais de scolarité sont diminués;

4. *Note* la déclaration du représentant spécial selon laquelle l'Autorité administrante a l'intention de mettre l'instruction primaire gratuite à la portée de tous les villages, et exprime l'espoir que ce projet sera mis à exécution dans un proche avenir.

660ème séance,  
16 février 1956.

**1402 (XVII). Pétition du comité central de l'Union des populations du Cameroun de Mélong I (T/PET.5/362)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition du comité central de l'Union des populations du Cameroun de Mélong I concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/362, T/OBS.5/60, T/L.625),

*Prend acte* des observations de l'Autorité administrante.

660ème séance,  
16 février 1956.

**1403 (XVII). Pétitions de l'Assemblée générale de l'Union des populations du Cameroun tenue à Bafang (T/PET.5/371, T/PET.5/428) et de divers comités de base de l'Union des populations du Cameroun (T/PET.5/424)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* les pétitions de l'Assemblée générale de l'Union des populations du Cameroun tenue à Bafang et de divers comités de base de l'Union des populations du Cameroun concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/371, T/PET.5/424, T/PET.5/428, T/OBS.5/64, T/OBS.5/66, T/L.626),

*Prend acte* des observations de l'Autorité administrante et de la déclaration de son représentant spécial.

662ème séance,  
17 février 1956.

**1404 (XVII). Pétition de M. Pierre Girbard Ombang (T/PET.5/375)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition de M. Pierre Girbard Ombang concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité ad-

<sup>9</sup> Voir *Documents officiels de l'Assemblée générale, dixième session, Supplément No 4 (A/2933)*, p. 171.

the Administering Authority concerned (T/PET.5/375, T/OBS.5/57, T/L.623),

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority.

*660th meeting,  
16 February 1956.*

**1405 (XVII). Petition from Mr. Jean Mambou (T/PET.5/381 and Add.1 to 3)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Jean Mambou concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/381 and Add.1 to 3, T/OBS.5/61, T/L.655),

1. *Draws the attention* of Mr. Jean Mambou to the observations of the Administering Authority and to the statement of its Special Representative;

2. *Recalls* its resolution 1336 (XVI) of 20 July 1955 on a previous petition from Mr. Mambou relating to the land dispute to which the present petition refers.

*699th meeting,  
5 April 1956.*

**1406 (XVII). Petition from the Syndicat des petits planteurs at Mandjap (T/PET.5/386)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Syndicat des petits planteurs at Mandjap concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/386, T/OBS.5/61, T/L.625),

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statements of its Special Representative, in particular that:

(a) No person has been injured by wild elephants during the past two or three years and no damage to huts or plantations has been reported;

(b) Steps have been taken by the Administering Authority to drive the elephants away from the vicinity;

(c) The timber companies do not transport their logs through plantations but along roads which they construct and which may be used by the local communities;

2. *Expresses the hope* that the Administering Authority will keep under continual review the measures necessary to combat the danger to crops from elephants.

*660th meeting,  
16 February 1956.*

**1407 (XVII). Petition from the Mbanjok Local Committee of the Union des populations du Cameroun (T/PET.5/387)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Mbanjok Local Committee of the Union des populations du Cameroun concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/387, T/OBS.5/64, T/L.625),

ministrante intéressée (T/PET.5/375, T/OBS.5/57, T/L.623),

*Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante.

*660ème séance,  
16 février 1956.*

**1405 (XVII). Pétition de M. Jean Mambou (T/PET.5/381 et Add.1 à 3)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition de M. Jean Mambou concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/381 et Add.1 à 3, T/OBS.5/61, T/L.655),

1. *Appelle l'attention* de M. Jean Mambou sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial;

2. *Rappelle* sa résolution 1336 (XVI), du 20 juillet 1955, concernant une pétition antérieure de M. Mambou relative au différend foncier dont il est question dans la présente pétition.

*699ème séance,  
5 avril 1956.*

**1406 (XVII). Pétition du Syndicat des petits planteurs de Mandjap (T/PET.5/386)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition du Syndicat des petits planteurs de Mandjap concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/386, T/OBS.5/61, T/L.625),

1. *Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations de son représentant spécial, d'où il ressort en particulier que:

a) Depuis deux ou trois ans, personne n'a été blessé par des éléphants sauvages et l'on n'a signalé aucun dommage causé par eux aux huttes ou aux plantations;

b) Des mesures ont été prises par l'Autorité administrante pour chasser les éléphants de la région;

c) Les compagnies d'exploitation forestière ne transportent pas leurs troncs d'arbres à travers les plantations, mais utilisent des pistes qu'elles tracent et que les habitants de la région peuvent également emprunter;

2. *Exprime l'espoir* que l'Autorité administrante continuera de s'efforcer de rechercher les mesures nécessaires pour combattre le danger que les éléphants représentent pour les cultures.

*660ème séance,  
16 février 1956.*

**1407 (XVII). Pétition du comité local de l'Union des populations du Cameroun de Mbanjok (T/PET.5/387)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition du comité local de l'Union des populations du Cameroun de Mbanjok concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/387, T/OBS.5/64, T/L.625),